
 

 

Foreningen Nyord 
Generalforsamling den 12. april 2024 
 
47 deltagere. 
 
1. Velkomst v. Formanden Marianne Stolt. 
 
2. Den valgte dirigent Kenneth Lau Rentius konstaterede generalforsamlingens lovlighed. 
Referent Per Werge 
Stemmetællere: Gøran og Kennth Hansen 
 
3.  Beretning fra formanden: 

• Vi er kommet igennem med nye skilte til vejvisning, gode piktogrammer, dog opleves der stadig en 
del trafik af Hyldevej. En af grundene til dette er, at skiltet om unødvendig kørsel forbudt står helt 
ude ved ulvshalevej. Der er fra foreningens side bedt om endnu et skilt, der kan stå ved selve 
indgangen til byen ved kroen. Dette er bevilliget og forventes at blive opsat snarest.  

• Har drøftet broens lysregulering med kommunen, idet en computer ikke virker. Der kommer 
forhåbentlig en ny opsat inden sæsonen.  

• Brandpumpehus og smedie ved byens indkørsel er så dårlige nu, at det iflg. tilbud fra håndværkere 
bliver alt for dyrt at istandsætte dem. Vi har valgt, at der ikke kan gøres mere for at redde de 
bygninger. 

• Hjemmesiden er til overvejelse. Vi tager gerne imod ideer til udvikling af hjemmesiden, så der f.eks. 
ikke ligger så gammelt stof på den. Oprydning er tiltrængt. Og andre forbedringer. 

• Med hensyn til naturpark Ulvshale er vi fra Nyord for så vidt udenforstående, men kontaktgruppen 
vil gerne have en repræsentant fra Nyord.  

• Der er opsat en ny opslagstavle, betalt af kirken, ved kirkens vaskehus. Tak til kirken.  

• Vi har akuthjælp opsat her på øen. Der er pt 7 tilmeldt ordningen, men der må gerne komme flere. 

• I oktober havde vi en fælles foreningsdag, meget hyggelig og med en god fil fra gamle dage. Vi vil 
gerne gentage sådan et arrangement. 

 
Spørgsmål: Niels Jørgen: Tilkørslen til byen vises af Google som vejen til Lollesgård, dvs. nogle folk kører 
bag om byen.  
Svar: Hvis man klager til Google, det er gjort mange gange, men de er ligeglade og henviser til, at det er den 
korteste vej til byen. 
Michael: Anders har spurgt om betalingen for en container til oprydningen af havnen, og det har foreningen 
Nyord gjort. 
Beretningen vedtaget. 
 
4. Kassereren Jens Andersen meddelte, at der er en regnefejl på budget 2024, Han føjede senere spøgende til, 
at foreningens formål egentlig er at “mindske” formuen, ikke øge den, da hensigten jo er at bidrage til gode 
formål på øen. “Formuen” er dermed formindsket med 7000 kr. i forhold til året før. 
Regnskabet godkendtes. 
 
5. Kontingentfastsættelse - kontingent fastsættes uændret for året 2025. Budget 2024 blev vedtaget uden 
kommentarer. 
 
7. Om naturpark Ulvshale: Foreningen Nyord vil gerne høre, om nogen vil være øens repræsentant i 
naturparken. Ministeriet ønskes både en mandlig og en kvindelig kandidat, hvorefter ministeriet vil vælge. 
Klaus Simonsen har meldt sit kandidatur og ingen andre mænd har meldt sig.  
Biolog Lotte Illeris meldte sig som kandidat. Er kommet på øen i 15-16 år, men pga børn ikke været så 
udfarende forhold til øens folk. Men nu har hun tid og mod på opgaven. 
Marianne betonede, at Øen jo ikke er med i parken, men at der må være tale om at repræsentere øens 
synspunkter i forhold til Naturparken.  
Michael understregede vigtigheden af, at det er foreningen Nyord, der skal repræsenteres, sådan at der 
løbende korreleres med bestyrelsen for foreningen. 
Det var Lotte Illeris helt i overensstemmelse med. Klaus  
William Houman foreslog, at der holdes et fællesmøde, når forhandlingerne faktisk er i gang. 



 

 

Iøvrigt er det Miljøministeriet, der vælger repræsentanten. 
Der rejstes et spørgsmål om Naturstyrelsens holdning til, at de udsatte dyr i disse områder ikke må fodres - 
de skal yde “naturpleje” . Lotte og Simonsen kommenterede begge dette ud fra synspunkter om, at det er 
dialog og ikke konflikt, der ønskes om de spørgsmål, der kommer op. 
Michael nævnte, at både de sandede holme nord for Nyord, Sækkesandet og Ægholm har været regnet med 
til naturparkområdet, men er måske taget ud igen. Der kan opstå et politisk pres for at tage vandfladen 
(holmene) med ind, uanset hvad der i første række er meldt ud. Vi har understreget, at det er Ulvshale og 
ikke Nyord med diverse holme, der er på tale. 
William annoncerede et møde i Middelalderhaven, hvor initiativtageren til naturparken holder oplæg. 
 
8. Valg til bestyrelsen. 
Forperson Marianne genvalgt 
Annette Lindberg og Eyvind Lindegaard genvalgt som bestyrelsesmedlemmer. 
 
9. Valg af revisor: Simon Hertzum genvalgt og Ole Traberg nyvalgt. 
 
10. Evt: 
Kommunen har spurgt, hvad foreningen Nyord mener om betaling for parkering på byens P-plads. 
Betalingen vil ikke gå til byen, men til grundejer, som er Naturstyrelsen. 
I bestyrelsen har vi den indstilling, at det ikke er aktuelt. Marianne bad forsamlingen komme med tanker 
herom: 
Ejner mente, det skulle koste 200 kr pr. bil. Det ville dæmpe trafikken og give indtægter. 
Gøran sagdes at en p-afgift på P-pladsen ville friste nogen til at parkere i byen. 
Michael: Naturstyrelsen var kun åben for forslaget, hvis øens befolkning går ind for P-afgift. Som 
erhvervsdrivende er jeg imod, at det skal koste at parkere ved en by. Byen er ikke som f.eks. Møns Klints 
besøgscenter et kommercielt turiststed. 
Annie Rømer og flere andre var imod, da det er et dårligt signal til de besøgende. 
Kenneth nævnte, at hvis penge ville gå til byen, var det en anden sag. Her får Naturstyrelsen pengene, mens 
vi får bøvlet. 
Marianne konkluderede, at der ikke var noget ønske om P-betaling og melder dette til kommunen. 
 
Klaus Simonsen efterlyste nogle flere, der vil være med til at arrangere fælles aktiviteter for øens både faste 
og deltidsbeboere - på skiftende årstider, også om vinteren. Børge Stolt vil godt være med, især til en 
billedfremvisningsaften, som han har billederne til. Desuden meldte Thomas Bækhave, Henrik Andersen, 
Kenneth Hansen og Ellen Hansen sig også 
 
Kenneth oplyste, at brandgruppen (Jack Hansen, Jørgen Jansen og Per Møller) vil opfordre alle , der købte 
brandslukker,  til at tjekke trykket. Uden tryk virker den ikke. 
Brandgruppen mangler også flere, der kan være med til at bruge brandvognen. Der bliver brandøvelse den 
11.maj (i Kr.Himmelfartsdagene).  
Hvis nogen skal bruge brandvognen, er koden til vognen 1448. Oppe i vandbygningen er lågen ikke låst, selv 
om den virker sådan. Sæt skulderen på! 
 
Niels Jørgen Johansen rejste spørgsmålet om ejendomsvurderingerne, han efterlyste at mange i samme 
situation slog sig sammen om at klage. 
Randi sagde, at bestemmelserne er sådan, at der skal klages individuelt. 
Jens Andersen nævnte, at man på et tidspunkt kunne overveje tage initiativ til et møde om 
ejendomsvurderingen, hvor formålet kunne være gensidig udveksling af information og indsigt de enkelte  
interesserede ejendoms- og grundejere imellem. 
Klaus Simonsen sagde at den idé også havde været oppe i foreningen. 
 
Thomas foreslog en fælles inddrivning af kontingenter til de mange Nyord-foreninger. 
 
Dirigenten sagde tak for god ro og orden. 
 
Undertegnet dirigenten: 
 
 
 



 

 

—————————- 

 


